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ایران و چین، آهنین است عراقچی: شراکت راهبردی 

وزیــر خارجــه ایــران تأکیــد کرد: 
«شــراکت راهبردی ایــران و چین به 
دلیــل پیوندهای فرهنگــی و تمدنی، 

آهنین است».
 ســید عباس عراقچــی ، وزیــر امور 
خارجــه جمهوری اســلامی ایران، در 
پایان سفر به پکن، گزارشی از محتوای 
ارائــه داد. عراقچی  دیدارهای خــود 
روز شــنبه و با انتشار تصویری از دیدار 
با «وانگ یــی»، همتــای چینی خود، 
در شــبکه اجتماعی ایکس نوشــت: 
«شــراکت راهبردی ایــران و چین به 
 این دلیل کــه زیربنــای آن پیوندهای 
فرهنگی و تمدنی اســت و ریشــه در 
ارزش ها و منافع مشــترک دارد، آهنین 

است».
وزارت خارجه چین نیز در بیانیه ای 
اعلام کــرد در ایــن دیــدار، طرفین با 
تأکیــد بر اراده  رهبران دو کشــور برای 
تحکیــم و توســعه  روابــط راهبردی  ، 
آخرین وضعیت روابــط در حوزه های 
اقتصــادی، تجــاری، ســرمایه گذاری، 
تقویت  راه هــای  حمل ونقل،  انــرژی، 
گســترش  و  دوجانبــه  مناســبات 
برنامــه  چارچــوب  در  همکاری هــا 
همکاری جامع دو کشــور را بررســی 

کردند.
عراقچــی در این دیدار با اشــاره به 
سابقه دیرینه و استحکام روابط بین دو 
ملت ایران و چیــن به عنوان دو تمدن 
و فرهنگ ریشــه دار در آســیا، تصریح 
کــرد که جمهوری اســلامی ایــران از 
هیچ کوششــی بــرای بهره بــرداری از 
ظرفیت هــای فراوان تعامل مشــترک 
با چیــن فروگــذار نمی کنــد و برنامه 
۲۵ ســاله را مبنــای محکمــی بــرای 
عرصه هــای  در  مناســبات  توســعه 

مختلف می داند.
وزیر امور خارجه چین نیز با اشــاره 
به اهمیت جایگاه جمهوری اســلامی 
ایــران به عنــوان یک قــدرت فعال و 
مهــم در غرب آســیا و برخــوردار از 
ظرفیت هــای طبیعــی، جغرافیایی و 
انســانی، بر عــزم رهبران چیــن برای 

تقویت هر چه بیشتر روابط تأکید کرد.
وزیر خارجه ایران در ادامه مطلب 
خود در شــبکه اجتماعی ایکس تأکید 
کرد: «با روند رو به گســترش درگیری 
و تروریســم در منطقه ما -در بحبوحه 
برای  برخــی  بدخواهانه  تلاش هــای 
ســلطه گری در سطح جهانی- ایران و 
چین بیــش از هر زمان دیگری مصمم 
به برقــراری حاکمیــت قانون و حفظ 
ثبات هســتند». عراقچی با اشــاره به 
بیانیه مشــترک ایران و چیــن در پایان 
این سفر  نوشت: «همان طور که بیانیه 
مشــترک امروز ما در پکن به درســتی 
تأکید می کند، غرب آســیا (خاورمیانه) 
متعلــق به مردم غرب آسیاســت... و 
آینده و سرنوشــت آن باید به دســت 

خود مردم غرب آسیا تعیین شود».
دوجانبــه  رایزنی هــای  پایــان  در 
وزیران خارجه ایران و چین، تفاهمات 
مشــترک بین دو کشــور اعلام شد که 
در بخشــی از آن آمده اســت: منطقه 
خاورمیانه متعلق به مردم خاورمیانه 
است و میدان درگیری برای بازی های 
کشــورهای بزرگ نیست و نباید قربانی 
ژئوپلیتیکی  درگیری هــای  و  مطامــع 
کشورهای خارج از منطقه شود. آینده 
و سرنوشــت کشــورهای خاورمیانــه 
باید به دســت خود مــردم خاورمیانه 
تعیین شــود. طبق این بیانیه، «جامعه 
بین المللــی بایــد به صــورت جــدی 
بــه حاکمیــت ملــی، امنیــت، ثبات، 
وحــدت و تمامیت ارضی کشــورهای 
خاورمیانه احترام بگذارد، به مطالبات 
منطقــی کشــورهای خاورمیانه توجه 
داشته باشــد، به تصمیم های مستقل 
بگذارد،  احترام  ملت های خاورمیانــه 
احتــرام به تاریــخ، فرهنــگ، آداب و 
را حفظ  رسوم کشــورهای خاورمیانه 
کنــد و بــرای تقویــت صلــح و ثبات 
خاورمیانه نقش ســازنده ای ایفا کند». 
در این بیانیه همچنین آمده است: «راه 
برقراری ثبــات و آرامش در خاورمیانه 
پایبنــدی به اصــل راه حل سیاســی، 
بــر مبنای حقــوق بین الملــل و بدون 

مداخله خارجی است».

تهدید تبدیل کرده ایمکولبری، سوخت بری و ته لنجی را به  جای فرصت به پزشکیان در دیدار اعضای انجمن اسلامی مدرسین دانشگاه ها:
 رئیس جمهور ضمن اعلام آمادگی دولت در راستای فراهم کردن بسترهای 
لازم برای دانشــگاه ها جهت مشارکت و نقش آفرینی در حل مسائل کشور 
گفت : اگر دانشگاه ها با ظرفیت های بالای خود به میدان بیایند و هر یک به تناسب 
رشــته های تخصصی، موضوعات مرتبط را مشــخص و برای آن راهکار اجرائی و 
عملیاتی احصا کنند، بخش قابل توجهی از مشــکلات کشــور حل خواهد شــد. 
مســعود پزشــکیان در دیدار اعضــای فعلی و ادوار انجمن اســلامی مدرســین 
دانشگاه ها در سخنانی، نهاد دانشگاه را یکی از کانون های قابل اعتماد و اتکا برای 
دولت در زمینه حل مشــکلات کشور دانست و گفت: امروز کشور با مجموعه ای از 
مسائل و مشکلات در حوزه های مختلف دست به گریبان است که اگر دانشگاه ها با 
ظرفیت های بالای خود به میدان بیایند و هر یک به تناســب رشته های تخصصی 
خود موضوعات مرتبط را مشــخص و برای آن راهکار اجرائی و عملیاتی احصا و 
ارائه کنند، بخش قابل توجهی از مشکلات کشور حل خواهد شد.  رئیس جمهور در 
ادامه ضمــن اعلام آمادگی دولت در راســتای فراهم کردن بســترهای لازم برای 
دانشگاه ها جهت مشارکت و نقش آفرینی در حل مسائل کشور گفت : امروز تا دلتان 
بخواهــد درباره مســائل مختلف نظر و دیــدگاه وجــود دارد. در حالی که یکی از 
مشکلات جدی ما در بخش عمل و اجراست، متأسفانه نظام اداری ما در قالب های 
منسوخ شــده منجمد شده و بســیاری از مدیران در حالت انفعال به سر می برند و 
خارج کردن آنها از این وضعیت نیز بسیار زمان بر خواهد بود. در چنین شرایطی ما 
آماده ایم با دانشگاه ها به صورت پروژه محور کار کنیم و مبنای پرداخت های ما نیز بر 
اساس عملکردها خواهد بود.  رئیس جمهور با بیان اینکه آینده کشور به نوع نگرش 
و عملکرد امروز ما بســتگی دارد، گفت : کشور ما به ویژه در مناطق مرزی، به رغم 
برخورداری از ظرفیت ها و منابع فراوان، همچنان با مشکلاتی همچون فقر مواجه 
است و از سوی دیگر با ســوءمدیریت پدیده هایی همچون کولبری، سوخت بری و 
ته لنجی را به جای فرصت به تهدید برای کشــور تبدیل کرده ایم. اگر ما از ظرفیت 
مرزها به درستی استفاده کنیم، بخش قابل توجهی از اثرات تحریم ها خنثی خواهد 
شد و در این رابطه نیز دانشگاه ها می توانند چه در زمینه ارائه راهکار و چه در زمینه 
اجرا به دولت کمک کنند.  پزشکیان همچنین بر ضرورت ارتقای سطح دانشگاه های 
کشــور به نســل ســه و چهار تأکید کرد و گفت: در دوره های گذشــته بر اســاس 
دیدگاه های غلط به توســعه بی ضابطه دانشگاه ها پرداختیم، در حالی که مسئله 
بااهمیت تر در این حوزه ارتقای سطح کیفی دانشگاه ها مبتنی بر مهارت آموزی به 
دانشــجویان در راســتای حل مشکلات جامعه اســت که دولت در این رابطه نیز 

آمادگی کمک و مساعدت دارد.

اهمیت داشته است مشارکت در انتخابات همواره برای شورای نگهبان  طحان نظیف:
سخنگوی شــورای نگهبان با بیان اینکه «مشارکت مردم مستحکم کننده   
پایه های نظام جمهوری اســلامی ایران اســت»، درباره دیدگاه شــورای 
نگهبان درباره مشارکت نیز تأکید کرد که شورای نگهبان همواره حامی مشارکت 
بوده و بر این موضوع تأکید کرده اســت.  به گزارش ایســنا، هادی طحان نظیف، 
عضو حقوق دان و سخنگوی شورای نگهبان، در نشست مدیران ستادی و رؤسای 
دفاتر اســتانی نظارت و بازرسی انتخابات شــورای نگهبان که در مشهد مقدس 
برگزار شد، به ارائه گزارش مختصری از فعالیت های حوزه اطلاع رسانی این نهاد 
در یک ســال گذشــته پرداخــت و عنوان کــرد: برای تحقق سیاســت های کلی 
انتخابات و اصلاح قانون انتخابات مجلس شورای اسلامی در محافل دانشگاهی 
و رسانه ای متعددی طرح و بر این موضوع تأکید شد که خوشبختانه ضمن ایجاد 
ادبیات مشــترک، قانون انتخابات مجلس شورای اسلامی اصلاح شد.  وی تأکید 
کرد که اصلاح قانون انتخابات مجلس شــورای اســلامی قابل تقدیر اســت اما 
همچنان با وضع مطلوب و تحقق سیاســت های کلــی انتخابات فاصله زیادی 
داریم.  ســخنگوی شورای نگهبان در این بخش به این موضوع هم اشاره کرد که 
در یک ســال گذشــته تلاش شــد فرایندهای انتخاباتی اطلاع رســانی شــوند و 
در این باره شفاف ســازی لازم صورت گیرد.  طحان نظیــف همچنین گفت: در یک 
ســال گذشــته پنج مرحله از ســه انتخابات مهم یعنــی انتخابات های مجلس 
شورای اسلامی، مجلس خبرگان رهبری و ریاست جمهوری برگزار شد که برخی 
از آنها در موعد مقرر و برخی زودهنگام انجام شد. در این رابطه لازم می دانم از 
مدیران و کارشناســان ستادی، رؤسای دفاتر نظارت و بازرسی انتخابات و ناظران 
انتخاباتی در سراســر کشــور قدردانی کنم .  سخنگوی شــورای نگهبان در ادامه 
ســخنانش اظهار کرد: انتخابات یکی از مهم ترین محل های بروز مردم ســالاری 
دینی اســت. مردم ســالاری دینی حرف نو انقلاب اسلامی اســت که باید هر  چه 
بیشــتر به مرحله اجرا برســد.  وی ســپس با اشــاره به ســخنان متعــدد امام 
خمینــی(ره) و رهبر معظم انقلاب درباره نقش و اهمیت مردم عنوان کرد: امام 
خمینــی (ره) فرمودند مردم ولی نعمت ما هســتند و مقام معظــم رهبری نیز 
فرمودند بدون آرا، حضور و خواســت مردم خیمه نظام جمهوری اسلامی ایران 

برپا نمی شود و نمی ماند، لذا ما باید این معانی را در قلب خود احساس کنیم.

بدهددولت برای تمرکززدایی از تهران لایحه به مجلس  معتمدی زاده، عضو کمیسیون اصل ۹۰ مجلس:
عضو کمیســیون اصل ۹۰ مجلس گفت:  آقای پزشــکیان بارها موضوع   
تمرکز زدایی از تهران را مطرح کرده و اگر این موضوع واقعا دغدغه ایشان 

و دولتشان است باید در قالب لایحه ای به مجلس ارائه شود.
 محمد معتمدی زاده در گفت وگو با ایسنا با اشاره به سخنان رئیس جمهور درباره 
جلوگیری از توســعه پایتخــت و تمرکززدایی از تهران عنوان کــرد: تمرکززدایی 
از تهران موضوعی مهم و بســیار خوب اســت، اما این موضوع هزینه بر اســت 
و قطعــا دولت بایــد هزینه های این امــر را پیش بینی و ســپس تأمین کند.   وی 
افزود: تمرکززدایی از تهران موضوعی شــدنی اســت،  با این وجود قطعا نیاز به 
امکان ســنجی هم دارد و لازم اســت تــا برنامه ریزی دقیقی بــرای این موضوع 
انجام شود؛ چراکه سال هاســت تهران به عنوان پایتخت کشور شناخته می شود 
و بســیاری از زیرساخت های اساسی کشور در این استان قرار دارند. بنابراین برای 
توزیع اختیارات و انتقال بخش ها باید قســمت هایی از کشور را انتخاب کنیم که 
زیرســاخت های مورد نیاز در آن بخش وجود داشته باشــد تا نیاز نباشد مجددا 
با خرج هزینه هــای هنگفت در بخش مورد نظر، زیرســاخت های لازم را ایجاد 
کنیم.   نماینده مردم بردســیر و سیرجان در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه 
تمرکززدایــی از تهران باعث توســعه دیگر مناطق کشــور خواهد شــد، تصریح 
کرد: از ســوی دیگر، در حال حاضر تهران بسیار شــلوغ شده است و دولت باید 
برای آینده شــهر تهران فکری جدی کند، اما قطعــا تمرکززدایی از تهران نیاز به 
پژوهش و بحث های زیادی خواهد داشــت که دولت چهاردهم برای تخصیص 
بودجــه و اعتبارات برای انجام تحقیقات و پژوهش هــا برای این موضوع اعلام 
آمادگی کرده اســت.  معتمدی زاده گفت: نیاز است  درباره موضوع تمرکززدایی 
از تهران در کمیســیون های مجلس بحث و تبادل نظر شــود. دولت نیز ســعی 
کند  لایحه ای دربــاره تمرکززدایی به مجلس ارائه دهد تا ابعاد و هزینه های این 
موضوع روشن شود.  این عضو کمیسیون اصل ۹۰ مجلس شورای اسلامی اظهار 
کرد: آقای پزشــکیان بارها موضوع تمرکززدایی از تهران را مطرح کرده و اگر این 
موضوع واقعا دغدغه ایشان و دولتشان است، باید در قالب لایحه ای به مجلس 

ارائه شود.

آسیب شناسی سیاست خارجی ایران در سال ۲۰۲۴ در گفت وگوی «شرق» با بهرام قاسمی، سخنگوی اسبق وزارت امور خارجه

به مدیریت تنش با آمریکا اعتقادی ندارم

گزارش خبر

سیـاستسیـاست

 جناب قاســمی در مصاحبه های اخیر با رســانه های داخلی،   �
عموما یک قرائت کلی و خودانتقادی با نگاهی به تجربه سال های 
گذشــته داشــتید. اما من ســعی دارم در این گپ و گفت ، محور 
مصاحبه را روی پیش بینی و ارزیابی شما درخصوص تحولات سال 
۲۰۲۵ با یک خوانش جزئی نگرانه ببــرم. بگذارید از یک نقل قول 
شما شــروع کنم که به شــدت با آن موافقم. عنوان داشته اید که 
«اعتقادی به مدیریت تنش در روابط ایران و آمریکا ندارید و باید 
از این تنش خارج شویم». اما ســکاندار سیاست خارجی دولت 
چهاردهم که در دولت روحانی با ایشــان همکار بوده اید و حتی 
محمدجواد ظریف، کماکان یک نگاه تاکتیکی دارند و معتقدند اگر 
مذاکراتی با غرب و به خصوص دولت ترامپ انجام شــود، صرفا 
برای مدیریت تنش است. بدون تعارف، آیا بهرام قاسمی با قرائت 

عراقچی و ظریف مخالف است؟
در ابتدا باید تشکر کنم از کنجکاوی و کندوکاوی که در مباحث 
پیشــین من داشــته اید. من برای اینکه بتوانم به پرسش شما در 
مورد چگونگی و چگونه بودن ســال ۲۰۲۵ سخنی بگویم، ناچارم 
از حال و تا حدی از گذشــته و آنچه بر ما رفته اســت نیز صحبت 
کنم. سخن راندن درباره ایالات متحده و نگاه ما به آن کشور بحث 
دشــوار و پردردسری است. آمریکا بی شــک برای چند دهه آینده 
بزرگ ترین قدرت اقتصادی، فناوری، سیاســی، رســانه ای، مالی و 
تجاری جهان خواهد بود و این ادعا بر اساس تمامی شاخص های 
شناخته شده و معتبر بین المللی ثابت شده است. این شاخصه ها 
هیچ کدام از بی عدالتی ها و فقر و تبعیض های سیاسی و اقتصادی 
که از سیاست های خاص ایالات متحده نشئت می گیرد، نمی کاهد 
و سیاست های برتری جویی و سلطه طلبانه آن را تطهیر نمی کند. 
اما هر چه هست یک واقعیت حاضر در صحنه جهانی وجود دارد 
کــه آمریکا اهداف و تأمین منافع خود را با هر ابزار و توجیهی پی 
می گیرد. در این بین اکثریت یا به عبارتی تمام کشــورهای جهان 
به جز چند اســتثنا با این کشــور مراوده و روابط سیاسی، تجاری 
و تکنولوژیــک دارند. چیــن به عنوان دومین قــدرت اقتصادی و 
تجاری جهان، در روابط بین المللی خود ســمت و سوی سیاسی 
و بازرگانی اش را نســبت به ایالات متحده تنظیم می کند و در این 
مسیر در جهت توســعه و افزایش توان کشــورش سود می برد. 
روســیه حتــی در دوران اتحاد شــوروی و جنگ ســرد و جهان 
دوقطبی نیز روابط سیاســی خود را دقیقا بر اساس مدارامحوری 
و خویشــتن داری در عین رقابت های ســترگ نظامی با آمریکا پی 
می گرفت و اکنون نیز به عنوان وارث آن اتحاد ازهم گســیخته در 
این مســیر گام برداشته اســت. اتحادیه اروپا که داعیه استقلال و 
یک قدرت نوشکفته بعد از فروپاشی شوروی را داشت، علی رغم 
نزدیکــی و همراهی و هماهنگی های همه جانبه، در هیچ عرصه 
و منازعه جدی جهانی موفقیتی نداشــت. اتحادیه اروپا همواره 
تلاش داشــت در کنار یورو، شــنگن و دیگــر موفقیت های بزرگ 
اقتصادی در حوزه سیاســی ورود کند، در بالکان که یک مســئله 
اروپایی بود و آنها مدعی حل آن بدون حضور آمریکا بودند، نهایتا 
کار را به آمریــکا واگذار کردند و قهرمــان حل وفصل این بحران 
آمریکا بود. پس از آن، از ۲۰۰۳ هم سه کشور اروپایی تلاش کردند 
بحران هسته ای ایران را حل کنند و سه وزیر خارجه به ایران آمدند 
و توافق سعدآباد را داشتند، اما باز به دلایل مختلف از جمله عدم 
حضور آمریکا، ثمری جز ناکامی نداشتند و این یک شکست دیگر 
سیاســی برای اتحادیه مدعی بود. تنها وقتی برجام به ثمر رسید 
که آمریکا روی ســن آمد و وقتی هم که آقــای ترامپ صحنه را 
تــرک کرد، اروپا ماند و آرزوهای بربادرفته و بی جهت نیســت که 
بعد از کمی مقاومت در برابر ترامپ، اروپا ســرخورده شد و بعدا 
اروپایی ها حتی برخی تحریم ها را افزایش دادند و در این چندساله 

نیز با انفعال، گویی پرونده برجام را رها کرده اند.
 از این بازخوانی تاریخی به چه نکته ای می رسید؟  �

به رفتار سه قطب چین، روســیه و اتحادیه اروپا به این خاطر 
اشاره می کنم تا گفته باشم کشورهای بزرگ و صاحب تسلیحات 
هســته ای و برخوردار از ســایر توانمندی ها در مناســبات خود تا 
حد ممکن بــه واقعیت های موجود در عرصــه جهانی، هرچند 
نامطلوب و ناپسند برای حفظ منافع خود تلاش می کنند. البته این 
مناسبات هرگز بدون  مشکل و آسان نیست. جدل ها، ناهمگونی، 
تضــاد منافع و ده ها پارامتر دیگر میان آنان در آشــکار و نهان رخ 
می نماید. اما هیچ کدام از این کشورها حتی کوچک ترین های آنان 
در جهان همچون ویتنام و... مســتعمره یا بخشی از اقمار آمریکا 
نیستند. آنها خود را بخشی از جامعه جهانی و اقتصاد بین المللی 
می دانند؛ چراکه در جهان امروز همگان نمی توانند و نمی خواهند 

الگوی کره  شمالی را دنبال کنند و در جهت افزایش توان و رفاه و 
پیشرفت و توسعه اقتصادی خود برای بهره برداری هر چه بیشتر از 

آنچه در عرصه بین المللی وجود دارد، تلاش می کنند.
 یعنی ما به چه سمتی می رویم؟  �

نزدیک به نیم قرن است که ما با آمریکا رابطه نداریم و عموما 
روابــط میان ما روابطــی پرتنش و خصمانه بوده اســت. در این 
مدت روز به روز شــدت روابــط خصمانه و افزایش بی حدوحصر 
تحریم هــای آمریــکا علیه مــا ادامه داشــته اســت و در دوران 
ریاســت جمهوری اول ترامــپ با خــروج از برجام شــدیدترین 
تحریم های حداکثری را علیه ایــران اعمال کرده اند؛ تحریم هایی 
که همه کشــورها از آن تبعیت کردنــد و اگر هم رابطه و تجارتی 
با برخی صورت پذیرفته اســت، به صورت غیررسمی و در خفا و 
بعضا توســط رانت خواران و واسطه های حرفه ای بین المللی در 
حد محدود بوده اســت. این وضعیت موجب انزوا، فساد، تورم و 
انواع ناترازی های پرشمار در اکثر حوزه های اقتصادی، اجتماعی، 
بهداشــتی و فرهنگی شــده اســت. ناترازی ها و کسری هایی که 
مقامات رسمی با آمار و رقم هرروزه اعلام می کنند. نیم قرن رابطه 
با آمریکا اگر پرتنش نبوده پس چه نام دارد؟ مگر نه این است که 
در این مــدت طرفین این تنش را مدیریت کرده اند؟ بیش از چهار 
دهه اســت که ما در حال مدیریت بحران و تنش هستیم. اگرچه 
گهگاه به علت منافع مشــترک، عملا تنش را نیز کاهش داده ایم. 
بی شک در جهان درهم تنیده و ناعادلانه امروز از دیگر کشورهای 
دارای قابلیت همکاری در کاســتن از این همه ناترازی ها با وجود 
این تحریم های گسترده انتظار همراهی و همکاری اتمی نمی توان 
داشت؛ چون منافع بیشتر آنها در همه حوزه ها با آمریکا نسبت به 

منافعی که از ایران خواهند برد، بیشتر است.
 پس بدون تعارف، منتقد جدی گزاره مدیریت تنش با آمریکا   �

هستید؟
اگر بپذیریم تحریم های گسترده و همه جانبه که با جان و مال و 
آسایش مردم در ارتباط است، از سر خصومت آمریکا با این ملت 
و کشور است، چگونه باید تنها نظاره گر آن باشیم و شاهد تضعیف 
روز به روز اقتصاد و توان کشور بود! آیا با مدیریت تنش و استمرار 
وضعیتی که به آن مبتلا هســتیم، بــه پیروزی و برد آمریکا کمک 
نکرده ایم؟ لذا اگر من می گویــم با مدیریت تنش نمی توانم خود 
را قانع کنم، از این رو اســت کــه ادامه این وضعیت را اجحاف به 
کشــور و نظام و مردم می دانم و باید به هر شکل ممکن سدی در 
برابر این تهاجم و فشــارهای غیرانسانی و جنایتکارانه ایجاد کرد. 
اگر ســلاح آمریکا علیه ما این است که در عرصه جهانی ما را از 
صحنه جهانی حذف کند، ما باید به صور مختلف و با به کارگیری 
یک فرایند منطقی دیپلماتیک، این ســلاح را ناکارا و خنثی کنیم. 
نشســتن و ســکوت و تحمل این همه آســیب های اجتماعی و 
اقتصادی، بی شــک روا نیست و باید دانســت دوران انقضای این 
مدیریت تنش تا به کجاست. بدون  شک مردم بزرگوار ایران تاکنون 
با تمام توان در قبال این فشارها جانانه ایستادگی و مقاومت کرده 
و خواهند کرد، اما زمان می گذرد و ما بیش از پیش در مقایســه با 

دیگر کشورها از قافله توسعه و ترقی باز می مانیم.
 ذیل آنچه طرح کردید، مجددا به ســؤال اول باز می گردم؛ آیا   �

بهرام قاسمی با قرائت عراقچی و ظریف در مدیریت تنش با آمریکا 
مخالف است؟

من تنها می توانم دیدگاه خود را که مورد پســند بســیاری هم 
می تواند باشــد، بیان کنم و هرگــز نمی توانم به کُنه ضمیر و فکر 
دیگران به خصوص مقامات رســمی که باید سخن و کلام رسمی 

کشور را بیان کنند، پی  ببرم و آن را داوری و تحلیل کنم.
 اما ادامه این روند در ســال ۲۰۲۴، چه افقــی را برای ۲۰۲۵   �

ترسیم می کند؟
در آســتانه ســال ۲۰۲۵ و پایان برجام قرار داریم و آن چیزی 
که تهدید و خطر اصلی و اساســی برای کشور افزون بر معضلات 
فعلی است، امکان فعال شدن اسنپ بک یا مکانیسم ماشه است 
کــه می تواند تمامی تحریم ها را بازگرداند. بر همه ماســت که با 
تمام تــوان در برابر چنین اقدامی در یــک وحدت تمام عیار برای 
خنثی کردن این اتفاق تلاش کنیم و اگر من در سالیان اخیر همواره 
بر لزوم تلاش برای بهبود روابط منجمد با اروپا تأکید کرده ام، همه 
سخنم بر اساس افق دیدی بوده است که به آن نزدیک می شویم 
و اینک نیز در کلام آخر توصیه کارشناسی دیپلماتیک و رسانه ای 
چهل و اندی ســاله ام را در برون رفت و بازکردن فضایی برای عبور 
از تنش و کاهش تنش و نه مدیریت استمرار تنش و بحران در این 
روابط می دانم. بی شک دیگران در آن سوی جهان چندان در ارائه 

پیشــنهاد و اخذ تصمیم و اقدام معطل نمی مانند، همان گونه که 
در روزگار رفته نماندند و آن شد که نباید.

 در جــای دیگری عنوان کردید  حال سیاســت خارجی خوب   �
نیست و رابطه ایران و اروپا مرده است. اما یک انتظار حداقلی از 
عباس عراقچی به عنوان سکان دار سیاست خارجی وجود داشت 
که بتواند اولویتی برای کنترل تنش با اروپا داشته باشد. کما اینکه 
گویا خــود او نیز این اولویت را بــرای وزارت امور خارجه در نظر 
داشت. اگرچه بحران جنگ در خاورمیانه و مشخصا عملیات های 
وعده صادق ۱ و ۲ و همچنین عملیات روز توبه اسرائیل باعث شد 
که تمرکز و اولویت بندی سیاست خارجی دولت چهاردهم عوض 
شــود، اما باز هم توجیهی بر این نیســت که مذاکرات با غرب و 
تنش زدایی در این مســیر به محاق برود؛ چون در تأیید این نکته، 
حضرت عالی  ذیل یادداشــتی برای روزنامه ایران اذعان داشتید: 
«گفت وگوهای ژنو دیر شــروع شد». واقعا چه شد که عراقچی در  
این  بازه چهار ماهه نتوانســت کارنامه مطلوبــی در احیای روابط 

مرده با اروپا داشته باشد؟
آری این راســت اســت که روابط ایران و اروپا مدت هاست به 
رابطه ای بی تحرک و مرده نسبت به دهه های گذشته تبدیل شده 
اســت. اگر کمی به دورتر بازگردیم، دقیقا همین تعبیر را در مورد 
دیگر کشورها و حتی برخی همسایگان دارم. اصولا روابط خارجی 
مــا بعد از خروج ترامپ از برجام و وضــع تحریم های حداکثری 
رو به افول نهــاد. البته تا پایان دولت دوازدهم تماس ها با ســه 
کشــور اروپایی حول محور تحریم ها و برجام ادامه داشت، اما از 
آمد وشــد هیئت های تجاری، فرهنگی و دیگر حوزه ها که بتواند 
بر بنیان هــای اقتصادی و کمبودهای مورد نیاز کشــور اثر  مثبتی 
بگذارد، نتیجه و خبری دیده نمی شــد. بی شــک هر رابطه ای دو 
ســمت و ســو دارد و روابط به دو طرف علاقه مند به رابطه نیاز 
دارد. در ابتدای دولت ســیزدهم اصولا تکیه کلام مداوم، اصرار بر 
همسایگان و کشورهای آســیایی و روسیه بود و به نظر می رسید 
تهران مصمم است به گونه ای اروپا و به خصوص سه کشور  آلمان، 
فرانسه و انگلستان  را به خاطر عدم توانایی در مقابله و ایستاد گی 
یا به تعبیر تندروانــه آن در مقابل تحریم های حداکثری ترامپ و 
پیوســتن خود آنها به این تحریم ها را به نوعی تنبیه کند، تا جایی 
که وزیر وقت از ابتدای شروع به کار از انجام سفر و پذیرش عملی 
دعوت انجام شده صرف  نظر کرد تا گلایه، نارضایتی و ناخرسندی 
ایران را نســبت به آنها اعلام کند. اروپایی ها نیز در کنار فشارهای 
خود، به هر شکل می خواستند دریچه ای برای ارتباط میان طرفین 
باز باشــد. اما عوامل دوجانبه منفــی دیگری یکی پس از دیگری 
اگرچه نه آشکارا، کوله بار روابط طرفین را سنگین تر می کرد و عملا 
ارتباط ها  و تماس ها با سه کشور اروپایی عضو برجام تعطیل شد 

و به تعلیق درآمد.
بعد از گذشــت بیش از شش ماه، به ابتکار پاریس  دعوتی 
از معــاون سیاســی وزارت خارجه ایران برای ســفر به ســه 
پایتخت انجام شــد، اما هنوز تهران و دولت اعتقاد داشتند در 
مورد برجام مذاکره ای نخواهند داشــت و صرفا در مورد رفع 
تحریم ها گفت وگو خواهند کرد. لذا این سفر و گفت وگوها نیز 
راه به جایی نبرد. اصولا سیاست خارجی شکار لحظه هاست 
و باید بتوان از لحظات و شــرایط و روابط بهره برد. شــرایطی 
کــه در این لحظه و ثانیه وجود دارد، ممکن اســت در لحظه 
دیگر وجود نداشــته باشــد. پس فرصت طلبی در سیاســت 
خارجی یک امر مهم، ســازنده، مؤثر و الزام آور  اســت. شرایط 
امروز گویای ضرورت درک زمان و نگاهی ژرف به آینده است. 
شرح تغییرات و تفاوت ها فراتر از بحث امروز ماست، بماند به 
دورانی دیگر. قبل از ابتکار مثبت و زیرکانه چین برای برقراری 
روابط میان ایران و عربستان، از جانب برخی کشورهای عربی 
در ایجاد تنش بیشتر بین ایران و اروپا تلاش وافر وجود داشت. 
شــما اگر مناسبات اقتصادی، فرهنگی و دیگر همکاری ها را از 
دو کشــوری که مدعی روابط سیاسی هستند  حذف کنید، هیچ 
پشــتوانه ای برای صیانت از  روابط یا انگیزه لازم و کافی برای 
اســتمرار روابط باقی نمی ماند. روزی اروپا  شریک اول تجاری 
ایران بود . بیشــترین انتقال فناوری و تکنولوژی، سرمایه گذاری 
و همکاری ها را با ایران داشته است. خب، حالا با تحریم های 
آمریکا و دیگر عوامل ایجاد شــده در روابط با خود این کشورها 

تجارت و همــکاری اقتصادی با اروپا محو شــده 
اســت. همکاری هــای دانشــگاهی و آکادمیک و 
پژوهشــی به دلایل دیگری در حــوزه تحریم قرار 

گرفته است. 
ادامـه در 
صفحه

۵

عبدالرحمن فتح الهی: با وجود آنکه شاهد تحولات کم سابقه و حتی بی سابقه ای در سال ۲۰۲۴ بودیم، به نظر می رسد مسیر طی شده در این سال که حدود 
چهار ماه آن  با سکانداری دولت چهاردهم همراه بود، کارنامه قابل قبولی به خصوص در حوزه سیاست خارجی نداشت. طیفی از ناظران بر این باورند که 
تحولات خاورمیانه متأثر از جنگ افروزی های اسرائیل که دامنه اش علاوه بر غزه به لبنان، سوریه، عراق، یمن و حتی ایران کشیده شد، به حاشیه رفتن سایر 
موضوعات حوزه سیاســت خارجی به ویژه تنش زدایی در روابط با غرب را در این مدت اجتناب ناپذیر کرده است. این در حالی است که برخی تحلیلگران 
باور دارند اولویت تنش زدایی با غرب، ولو ذیل عنوان «شرایط جنگی»، توجیه پذیر نیست. از این رو برای بررسی دقیق تر مسیر طی شده در چهار ماه گذشته 
سیاســت خارجی دولت جدید، به گفت وگویی با بهرام قاسمی نشسته ایم تا آسیب شناسی سیاست خارجی کشورمان در سال ۲۰۲۴ را از منظر سخنگوی 
پیشــین وزارت امور خارجه جویا شویم. این دیپلمات ارشد که ریاست اداره دوم سیاسی، ریاست اداره مشترک المنافع و مدیرکلی غرب اروپا را در کارنامه 
خود دارد و به عنوان سفیر سابق ایران در فرانسه، ســفیر فوق العاده و تام الاختیار در کشورهای ایرلند، اسپانیا، ایتالیا و نیز در مقام سفیر اکردیته در مالت 
هم فعالیت دیپلماتیک داشته، تأکید و تصریح می کند که  به مدیریت تنش با آمریکا اعتقادی ندارد و باید روابط با ایالات متحده احیا شود . آنچه در ادامه 

می خوانید، مشروح گپ و گفت با معاون پیشین پژوهش های بین المللی مرکز تحقیقات استراتژیک است.

شرق
کی، 

ند تا
: سه

کس
ع


